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ــال91 که عملیات اجرایی  ــاه س ندا علیزاده- آذرم
ع  کمربند جنوبی مشهد به طول 27کیلومتر شرو
شد، آن را یکی از حیاتی ترین شاه راه های ارتباطی 
شهر بیان کردند و ایجاد دسترسی از ییلاقات طرقبه 
و شاندیز و مسیر غرب به شرق و برعکس، کوتاه شدن 
راه، کاهش رفت و آمدها، حجم ترافیک و مصرف انرژی 
و سوخت و کاهش بار آلودگی هوای مشهد را از مزایای 

آن دانستند.
هرچند مسئولان امر مزایای فوق را بــرای احداث 
این جاده کوهستانی بیان کرده اند، روی دیگر سکه 
حکایت از بروز مشکلات زیست محیطی و آسیب به 
اکوسیستم ارتفاعات، تشدید آلودگی هوا در مشهد 
ــوردن به ورزش کــوه نــوردی،  و همچنین ضربه خ

صخره نوردی و طبیعت گردی دارد.
ایــن در حالی اســت که ارتفاعات جنوبی مشهد 
کوریدوری برای عبور هوا به شمار می رود که علاوه بر 
انتقال هوای تازه و خنک به سمت شهر، آلاینده های 

جمع شده در مشهد را نیز خارج می کند. 
در گزارش پیش رو، به مشکلاتی که به واسطه احداث 
کمربند جنوبی در ارتفاعات مشهد به وجود آمده 
می پردازیم. بدین منظور، با چند نفر از کوه نوردان بنام 
مشهد که در فعالیت های زیست  محیطی نیز حضور 

دارند گفتگو می کنیم.

قطع دسترسی به ارتفاعات جنوبی، زو، و دیگر قله ها
در ایــن زمینه، محسن موسوی، کــوه نــورد و فعال 
محیط زیستی، با بیان اینکه کمربند جنوبی مشهد 
صدمات زیادی را به اکوسیستم ارتفاعات جنوبی و 
همچنین فعالیت های کوه نوردی و طبیعت گردی 
وارد کرده است، می گوید: ارتفاعات جنوبی به شهر 
چسبیده است و هرهفته صدها نفر راهی این کوه ها 
می شوند. پیش از ایــن، به راحتی در طــول حدود 
به کوه ها دسترسی  ارتفاعات  این  20کیلومتری 
داشتند، اما با کشیده شدن جاده کمربندی، کوه به دو 

قسمت تقسیم و دسترسی قطع شده است.
او با بیان اینکه بسیاری از کوه نوردان، طبیعت گردان 
و مردم از ارتفاعات جنوبی برای رسیدن به قله زو، 
تخته مایون و دیگر قله هایی که اکنون آن طرف جاده 
افتاده اند استفاده می کردند و اکنون هم استفاده 
ــلاوه بر  می کنند، تصریح می کند: ایــن کوه ها ع
طبیعت گردی و داشتن جنبه تفریحی، محلی برای 
آمادگی صخره نوردان و کوه نوردان حرفه ای بوده 
است، اما با برش کوه ها، تفریح و ورزش سالم و بدون 
هزینه  را از مردم و کوه نوردان گرفته اند.موسوی با 
اشــاره به قطع دسترسی به ارتفاعات جنوبی، زو و 
دیگر قله ها، اظهار می کند: حتی احــداث پل نیز 
با توجه به فاصله 100تا200متری ایجادشده بین 
کــوه، کارساز نخواهد بــود؛ ضمن اینکه در مسیر 
20کیلومتری ارتفاعات جنوبی و جاده، برای برقراری 

کل دسترسی ها، می خواهند چند پل احداث کنند.

ماهیت تنفسگاهی ارتفاعات جنوبی  در حال نابودی
این کوه نورد و فعال محیط زیستی با اظهار اینکه همه 
آن هایی که به کوه پناه می برند از دود، ترافیک و آلودگی 
صوتی است، می گوید: حال اگر بنا باشد جاده ای 
کشیده شود که سر و صدا و آلودگی را به طبیعت منتقل 
کند، دیگر کوه ماهیت و کارایی خود را از دست می دهد 
و بدتر از همه اینکه ماهیت تنفسگاهی ارتفاعات 
جنوبی مشهد از بین مــی رود، مسیر آبراهه را قطع 

می کند و بافت اکوسیستم را به خطر می اندازد.

توسعه ای که بلای جان مردم شود درست نیست
موسوی با اشاره به وجود رانت خواران و سودجویان 
ــوال کــه متولیان شهر، از  ــن س ــرح ای پر نفوذ و ط
محیط زیست گرفته تا دیگر نهادها، کجا هستند تا 
جلوی این گونه مسائل را بگیرند، تصریح می کند: 
توسعه ای که بلای جان مردم شود، درست نیست و 

باید جلوی این توسعه بی رویه را بگیریم.

ضرورت نجات ارتفاعات جنوبی از دست کوه خواران
هــادی ظهیری یکی دیگر از کــوه نــوردان و فعالان 
محیط زیستی و از نام گذاران قله زوست. او نیز دل 
ــورده شــدن ارتفاعات  پــری از تخریب، تصرف و خ
جنوبی مشهد دارد و یک سر گلایه اش نیز به جاده 
کمربندی جنوبی برمی گردد که شکافی عمیق را در 
دل کوه ایجاد کرده اســت.وی می گوید: گروه های 
ــوردی در روزهـــا و ســاعــات مختلف  ــوه ن مختلف ک
شبانه روز، به ارتفاعات و طبیعت کوه های جنوبی 
مشهد می آیند. این در حالی است که روزگاری به جز 
دو گروه کوه نوردی، فرد دیگری برای کوه نوردی به این 

ارتفاعات نمی آمد.
وی چــاره برقراری دسترسی از کوه های آب و برق 
به قله زو را در ایجاد پلی همچون پل طبیعت تهران 
می داند و اظهار می کند: کوه نوردان پیشنهاد احداث 
یک پل طبیعت مشابه نمونه تهران یا نمونه های خارج 
از ایران را داده اند. همچنین درخواست ایجاد جاده 
تندرستی را از هاشمیه 75 و بولوار شهید فکوری 

داریم.
ــادآور  ــال پیش می زند و ی ظهیری گریزی به 33س
می شود: آن زمان، در گروه خود، فردی به نام عیدی 
قله زو داشتیم که چون خیلی چابک بود و همیشه 
جلوتر از بقیه به این قله صعود می کرد، به افتخارش، 
پسوند فامیلش را روی کوه گذاشتیم و از آن به بعد، این 
قله را قله زو نامیدیم که پنج سال پیش نیز آن را به ثبت 

رسمی رساندیم.
این کوه نورد و فعال محیط زیستی که به شدت از 
دست درازی ها به ارتفاعات جنوبی و تخریب آن ها 
نگران است، با بیان اینکه بادهای مشهور به بینالود 
که از روی دشت مایون و ارتفاعات می گذرد موجب 
ورود هوای تازه به شهر می شود، تصریح می کند: اگر 
کوه ها تخریب شوند، چیزی به عنوان بادهای بینالود 
 نداریم و شهر مشهد همیشه هوایی خفه  و آلوده  

خواهد داشت.

تخریب چشمه ها و خطر فعال شدن گسل زلزله
ظهیری همچنین تخریب چشمه ها و خطر فعال 
شدن گسل زلزله را از دیگر آسیب هایی بیان می کند 
که کوه خواری ها و انفجارها برای ساخت و سازها در 
ارتفاعات جنوبی به دنبال دارد.این کوه نورد و فعال 
محیط زیستی حتی از نبود هماهنگی در امور اجرایی 
هم گلایه می کند: از این طرف، مسئولان کمربند سبز 
در ارتفاعات درخت می کارند. از آن طرف، جاده سازان 
آن ها را خراب می کنند. چرا هیچ هماهنگی ای وجود 
ــدارد؟در عین حال، او تاکید می کند: همه تلاش  ن
کوه نوردان نجات دشت مایون و ارتفاعات جنوبی 
از ساخت و ساز و همکاری با مجریان کمربند سبز 
است و برای رسیدن به ارتفاعات آن طرف نیز در نبود 
پل دسترسی، سعی خودمان را می کنیم تا دوباره 
پاکوب ها و مسیرهای جدیدی را ایجاد کنیم و بالا 
برویم.ظهیری که همراه با دیگر گروه ها، افراد کوه نورد 
و طبیعت دوست، برای حیوانات کوهستان همچون 
روباه ها، شغال ها، خرگوش ها، کبک ها و سایر پرندگان 
غذا می برد و درخت هایی را کاشته و آبیاری می کند، 
ــازه وارد  می گوید: در مسیر کوه پیمایی، به افــراد ت
آموزش های مرتبط با طبیعت و حفاظت از اکوسیستم 
را می دهیم، زیرا معتقدیم اگر این ها با طبیعت آشتی 

کنند، می توانیم طبیعت را نجات بدهیم.

آرامش و امنیت در ارتفاعات مشهد از بین می رود
محمود کوهستانی از دیگر کــوه نــوردان و فعالان 
محیط زیستی است که سالیان سال در ارتفاعات 
جنوبی مشهد کوه نوردی کرده و با گام به گام آنجا 
آشناست. او با بیان اینکه کوه نوردان، طبیعت گردان 
و عامه مردم از چندین مسیر تا انتهای خلج به ارتفاعات 
جنوبی صعود می کنند، می گوید: انتهای هفت تیر 
برای  مسیرها  غ ترین  شلو  91 هاشمیه نتهای  ا و 
صعود است، به گونه ای که هفته ای 10هــزار نفر در 
شبانه روز از آن استفاده می کنند، اما در عین حال، 
روستاهای چهارچشمه، چشمه پونه و زکریا، انتهای 
خلج، کوه های معجونی، سنگ سیاه، چین کلاغ 
و... عمده ترین مسیرهای کوه نوردی و همچنین 

مسیرهای رسیدن به قله زو به شمار می روند.
اما به گفته این کوه نورد، احداث جاده کمربند جنوبی 
مشهد دسترسی به ارتفاعات پشتی و قله زو را قطع 
کرده و این مسئله نه تنها مشکلاتی را برای رسیدن به آن 
طرف جاده و رشته کوه  غریب افتاده در آن طرف ایجاد 
کرده است، بلکه امنیت را نیز به خطر می اندازد، چراکه 

ایجاد دسترسی جاده موجب حضور زورگیرهایی 
نیز خواهد شد و سلامت و امنیت کوه نوردان در دل 

طبیعت تهدید می شود.

اگر پل نمی زنند حداقل جاده را تونلی احداث کنند
این کوه نورد نیز مانند بقیه، معتقد است که باید پلی 
بین دو کوه ایجاد شود: سرانجام، مبارزاتمان بی نتیجه 
است و باز هم جاده را ادامه خواهند داد. بنابراین، 
بهترین گزینه ایجاد پل بین دو کوه است. عبور از 
زیرگذر ناایمن در دل کوه ها خواهد بود که در زمان 
بارندگی هم خطر سیل در آن ها تشدید می شود؛ لذا 
همان ایجاد پل بهتر است.کوهستانی صحبت های 
خود را این گونه ادامه می دهد: اگر نمی خواهند پل 
بزنند، حداقل باید بخش هایی از مسیر را تونل بکنند تا 

جاده سرپوشیده باشد و خطرات نیز کمتر شود.

ایجاد جاده کوه خواری را گسترش می دهد
او علاوه بر بروز مشکلات این چنینی برای ورزش کاران 
کوه نورد، صخره نورد و طبیعت گرد، وجود این جاده 
را موجب زمین خواری و کوه خواریِ بیشتر می داند 
و می گوید: زمانی که جاده تکمیل و آسفات شود و 
خودروها در آن به جریان افتند، زمین خواران پرنفوذ 
در جای جای دره ها اقدام به ویلاسازی و برج سازی 
می کنند و با توجه به اینکه ارتفاعات جنوبی به واسطه 
وزش بادهای غربی، تنفسگاه مشهد است، وجود 
خودروها، ساخت وسازها و معادن، آلودگی ها را به شهر 

منتقل می کند.
ــود، به وضعیت  ــرای اثبات حــرف خ کوهستانی ب
ــادآور مــی شــود: در  هاشمیه91 گریز مــی زنــد و یـ
ــت که سازمان  ــود داش 91 دو چشمه وج هاشمیه
مسکن و شهرسازی به بهانه درخت کاری، روی آن ها 
را پوشاند، اما پس از کاشت تعدادی درخت، آنجا را 
برای خانه سازی فروخت. شک نکنید که این داستان 
ــای ارتفاعات نیز تکرار می شود و بدین  بــرای دره ه
ترتیب، بزرگ ترین منبع آب شرب مشهد که درون این 

کوه هاست همه آلوده خواهد شد.

خشک شدن چشمه ها با دست اندازی به کوه ها
حرف منابع آب که می شود، این کوه نورد از وجود 
حــدود 50 چشمه در ارتفاعات جنوبی مشهد یاد 
می کند و می گوید: دو چشمه را همان طور که گفتم، 
از بین بردند. هفت چشمه دیگر نیز به واسطه عملیات 
عمرانی و آسفالت در انتهای صیادشیرازی خشک شد 
و ادامه این کوه خواری ها چشمه های باقی مانده را نیز 

تهدید می کند.
او یکی دیگر از آسیب های ناشی از ساخت وسازها و 
عبور خودروها در ارتفاعات را انتشار آلودگی هایی 
می کند:  تصریح  و  بیان  منوکسیدکربن  همچون 
منوکسیدکربن موجب از بین رفتن کامل پوشش 
منطقه  گل سنگ های  بــه ویــژه  ارتفاعات  گیاهی 
می شود و زمانی که این گیاهان از بین بروند، دیگر 
اکسیژن کافی نخواهیم داشت.این کوه نورد و فعال 
محیط   زیست به خطر افتادن گونه هایی حیوانی 
ــاه و... را از دیگر  ــراز، گــرگ، روب همچون کبک، گ
مشکلات بیان می کند و می گوید: با تکمیل جاده، 
ــراد عــادی به خصوص شکارچیان  افـ دسترسی 
به ارتفاعات و محدوده حیات جــانــوران راحت تر 
 می شود و شاهد شکار و از بین رفتن حیوانات نیز 

خواهیم بود.

گفتگوی مرتبط دریچه

در گفتگو با اعضای شورای شهرمطرح شد
ایجاد دسترسی 

به ارتفاعات
مطالبه بحق کوه نوردان

ــوردی و  ــوه ن قاسمی مقدم- ورزش ک
بسترسازی برای توسعه این ورزش، 
همواره یکی از تاکیدات مقام معظم 
رهبری بوده است، چنان که حتی در 
خاطراتشان از دوران جوانی شان نیز 
ــده می شود:  اهمیت کــوه نــوردی دی
آن وقـــت هـــا مـــا کـــوه مــی رفــتــیــم. 
پیاده روی های طولانی می کردیم. من 
با دوستان خودم، از کوه های اطراف 
مشهد، همین طور کوه به کوه، روستا 
به روستا، چند شبانه روز کوه نوردی 
می کردیم. حالا تاسف می خورم که 
چرا از این محیط طبیعی و زیبا استفاده 
نمی کنند.البته رهبر معظم انقلاب 
اسلامی، در یکی از سخنرانی هایشان، 
از تخریب ارتفاعات جنوبی شهر مشهد 
که زمانی محل کوه پیمایی جوانان 
ــود هم ایــن طــور انتقاد کــردنــد: در  ب
مشهد، شهر ما، من رفتم دیدم طرف 
ارتفاعات جنوب شهر که در واقع، مرکز 
ــرادی آن  ــد اف تنفس شهر اســت، دارن
بالا خانه می سازند، هتل می سازند، 
ساختمان های چندطبقه می سازند. 

این ها غلط است. جرم بدانید این ها را.

حفظ ارتفاعات یک ضرورت  است
در همین راســتــا و بــا توجه بــه قطع 
ــوردان به ارتفاعات  ــوه ن دسترسی ک
جنوبی مشهد با احــداث کمربندی، 
به ســراغ چند تن از اعضای شــورای 
فاطمه  رفتیم.  اسلامی شهر مشهد 
غیور، عضو هیئت رئیسه شورای شهر 
مشهد، در گفتگو با خبرنگار شهرآرا، 
در تایید مطالبه کوه نوردان برای ایجاد 
ــداث پــل، می گوید:  دسترسی با اح
ــرای رفــع این  در طــرح اولیه مشاور ب
مشکل با ایجاد تله کابین یا پل طبیعت، 

راهکارهایی پیش بینی شده بود.
وی با بیان اینکه ارتفاعات جنوبی شهر 
تنها محل برای کوه نوردی شهروندان 
ــت، مــی افــزایــد: در این  مشهدی اس
شرایط، علاوه بر اینکه حفظ ارتفاعات 
یــک ضـــرورت غیرقابل انکار اســت، 
باید برای جلوگیری از قطع دسترسی 
کــوه نــوردان بــه ارتــفــاعــات جنوبی، 
راهکاری اندیشیده شود.وی می کند 
که اگر کوه نوردان درخواست خود را به 
شورای شهر ارائه کنند، اعضا حتما به 

این موضوع ورود می کنند.
موحدی محصل، دیگر عضو شورای 
اسلامی شهر مشهد، هم با انتقاد از 
اجــرای پــروژه کمربند جنوبی و قطع 
دسترسی کــوه نــوردان به ارتفاعات، 
اظهار می کند: بنده از اساس با این 
پروژه مخالفم، چراکه اجرای آن فقط به 

نفع عده ای خاص است.
عمده ای  بخش  اینکه  بیان  بــا  وی 
ــروژه کمربند جنوبی مشهد در  از پ
ارتفاعات اجرایی نشده است، تصریح 
می کند: اگر ما به جای کوه نوردان 
ــرای این  بودیم، خواستار توقف اج
ــم.وی خاطرنشان  ــدی ــی ش ــروژه م پـ
می کند: دادستانی به پروژه کمربند 
جنوبی مشهد ورود کرد و این موضوع 
تنها در حد یک شعار باقی ماند وگرنه 
اگر مدعی العموم موضوع را به صورت 
جدی پیگیری می کرد، شــورای شهر 
موظف بــه پاسخ گویی مــی شــد.وی 
معتقد است: با اجرای پروژه کمربند 
جنوبی، ضمن ایجاد ارزش افــزوده 
برای اراضی محدوده پروژه، ارتفاعات 
شهر مورد هجمه افراد قرار می گیرد.
باید توجه  البته  موحدی می گوید: 
ــرای پروژه هایی نظیر  ــت که اج داش
ــادی دارد و در  پل طبیعت، هزینه زی
صورت ضــرورت، باید برای آن پروژه، 
ســرمــایــه گــذاری بــا مشارکت بخش 

خصوصی تعریف شود.

 ایجاد دسترسی کوه نوردان باید 
بررسی شود

محمد سهیلی، نایب رئیس شــورای 
شهر مشهد، هم در گفتگو با خبرنگار 
شهرآرا، در این رابطه می گوید: اگرچه 
ــروژه کمربند  ــرای پ امکان توقف اج
ــود نـــدارد، ایــن کــار عملا  جنوبی وج
منطقی هم نیست، اما ایجاد دسترسی 
به ارتفاعات برای کوه نوردان باید مورد 
بررسی قرار گیرد. وی تصریح می کند: 
احداث پل طبیعت یا تله کابین از جمله 
ــرای ایجاد راه  راهکارهای موجود ب
دسترسی به ارتفاعات است که البته 
تصمیم گیری در این رابطه نیازمند کار 

کارشناختی می باشد.

مسئول هیئت کوه نوردی استان انتقاد کرد
بی توجهی به ارتفاعات 

مشهد حتی از سوی 
ارگان های متولی

حفظ  ــروه  ــارگ ک مسئول  علیزاده- 
مــحــیــط زیــســت کــوهــســتــان هیئت 
کوه نوردی و صعودهای ورزشی استان، 
بی  جنو ی  بند کمر ز  هنو  : ید می گو
ــداث نشده بــود که نقشه های آن  اح
را دیدیم و پیگیری های خود را شروع 
کردیم. حتی از روزنامه های استانی هم 
خواستار انتشار آن شدیم، اما اتفاقی 
نیفتاد و امروز هم دیگر دیر است و کاری 
نمی شود کرد. حمید نظام  دوست در 
گفتگو با شهرآرا، تصریح می کند: قله زو 
بزرگ ترین ارتفاع جنوبی مشهد به شمار 
مــی رود که نقطه ارتباطی آن از پارک 
خوشید است که وسط این کوه را برش 
زده و در حال احداث جاده هستند و 
زمانی که آسفالت شود، به طور کلی، 
دسترسی قطع خواهد شد، چون برای 
کوه نوردان و طبیعت گردان، امکان 
عبور از عرض جاده وجود ندارد.وی با 
بیان اینکه در اجرای پروژه کمربندی 
شهر  اجتماعی  سلامت  به  جنوبی 
اصلا فکر نشده است، می گوید: باید 
حتما پیش بینی هایی بــرای احداث 
پلی سازگار با طبیعت و ایجاد دسترسی 
بین دو کوه داشته باشند، زیرا بهتر از 
این است که هیچ امکان دیگری وجود 

نداشته باشد.

باید 3 تا 5 پل طبیعت احداث کنند
با ارائه این توضیحات، مسئول کارگروه 
حفظ محیط  زیست کوهستان هیئت 
کـــوه نـــوردی و صــعــودهــای ورزشــی 
ــود را این گونه  اســتــان پیشنهاد خ
بخواهند همه  اگر  تکمیل می کند: 
دسترسی ها را در طول مسیر ایجاد 
کنند، حداقل باید 3 تا 5 پل طبیعت از 
انتهای پارک خورشید تا خلج احداث 
کنند که البته اصلی ترین آن ها باید 
حلقه اتصال پارک خورشید به قله زو 
بــاشــد.او در بخشی از صحبت های 
بــه مسئله تخریب کوه های  خــود، 
جنوبی مشهد نیز می  پردازد: سازمان 
صنعت و معدن با کار غیرکارشناختی 
را فروخته  و  کــوه هــا  و غیرقانونی، 
ــذار کــرده  اســت، اما سازمان های  واگ
محیط زیست و منابع طبیعی هم در این 
زمینه نظارت نداشته اند. این در حالی 
اســت که ارتفاعات جنوبی هواکش 

مشهد هستند. 

احداث پل  جزئی از 
اجرای جاده ها ست

س  رشــنــا کــا ــک  ی ی-   ید و جا محمد
شهرسازی و معماری می گوید: در محل 
تقاطع های کنار گذر جنوبی مشهد، 
در برخی نقاط، به احداث پل ارتباطی 
نیاز است و متولیان باید در امتداد این 
تقاطع، با فواصل مناسب، نسبت به 
ایجاد محلی امن برای عبور کوه نوردان 
اقــدام کنند. مهندس ناصر محسنی 
در گفتگو با شهرآرا در رابطه با ضرورت 
تصریح  مسیر هایی  چنین  احــداث 
ی  ل ها کا مسیر  نند  هما  : می کند
مختلف کــه بــرایــشــان پــل می زنند، 
مسیر های شناخته شده کوه نوردان در 
ارتفاعات جنوبی که با دست اندازی 
به کوه ها از بین رفته نیز باید جزئی از 
پروژه ها به حساب بیاید و این موضوع 
کاملا منطقی است.وی تاکید می کند: 
به دلیل اهمیت ســازه پــل، نــوع آن و 
ــداث آن در مسیرهایی  چگونگی اح
نظیر بین دو کوه، هر اقــدام عجولانه 
یا سطحی را نمی توان در نظر گرفت؛ 
لذا نیازمند طراحی و یک کار خاص و 
عظیم مهندسی است. این کارشناس 
شهرسازی و معماری در رابطه با احداث 
پلی مانند پل »طبیعت« تهران در مسیر 
نیز  ارتفاعات مشهد  بین  قطع شده 
خاطرنشان می کند: پایین پل طبیعت 
تهران پارک است و از نظر جنس خاک 
و درختان، دره خاصی است، اما بین 
ارتفاعات مشهد در ه ای نیست. فاصله 
بین دو کوه است و بیشتر دره هــا هم 
عمود بر مسیر بزرگ راه هستند. این در 
حالی است که فاصله دو طرف بزرگ راه 
با هم زیاد است. وی می افزاید: از جمله 
موانع اجرای پل این است که قسمت 
شمالی پایین تر است. مگر اینکه جای 
خاصی وجود داشته باشد که امکان 
اجــرای پل باشد.وی ادامــه می دهد: 
به نظر من، اگر به یکی از قله های آن 

منطقه تله کابین زده شود، بهتر است.

شهرآرا      از    فراز    و     فرود  احداث کمربندی  جنوبی  و ضرورت  ایجاد مسیر دسترسی  به   قله   زو     گزارش می دهد

پل طبیعت برای مشهد

معاون شهرسازی و معماری شهرداری مشهد می گوید: اینکه در حد امکان، حافظ محیط زیست باشیم و تصرفات به 
حداقل برسد، به عنوان یک اصل در نظر گرفته می شود، اما نیازمندیم که ماشین هایی که هدفشان فقط عبور از شرق و 

غرب مشهد است، بتوانند از کمربندی عبور کنند.  این جمع کننده های ترافیک شهری اجتناب ناپذیرند.

ضرورت احداث کمربندی در ارتفاعات شهر،  از زبان معاون شهرسازی شهرداری مشهد

برای عبور های شرقی و غربی، نیازمند کمربند جنوبی هستیم

احداث کمربند  جنوبی در ارتفاعات 
مشهد اجتناب ناپذیر است

و  شهرسازی  معاون  جاویدی-  محمد 
معماری شهرداری مشهد در پاسخ به این 
نکته که آیا امکان اجرای پل برای صعود 
کوه نوردان از روی کمربند جنوبی مشهد 
وجــود دارد، می گوید: از نظر علمی، 
هیچ سازه ای نیست که امکان اجرای آن 
وجود نداشته باشد، ولی باید هزینه فایده صورت گیرد. البته تا 
حدی که من مطلعم، در آن قسمتی که کوه نوردان می خواهند 
بالا بروند، یک پل مفصلی زیر همین کمربندی وجود دارد و از زیر 

آن، می توانند به ارتفاعات آن طرف دسترسی پیدا کنند.
حسین نژاد در رابطه با احتمال سیل و مسدود شدن پل زیرگذر 
در ارتفاعات جنوبی نیز به شهرآرا می گوید: در سیل که کسی 
کوه نوردی نمی کند. البته در صورت مسدود شدن آن، نیروهای 
امدادی می آیند و ممکن است کمربندی مسدود شود و مردم از 

روی کمربندی بیایند.
 وی در رابطه با انتقاداتی که در زمینه آسیب های زیست محیطی 
کمربند جنوبی مشهد مطرح است نیز خاطرنشان می کند: اینکه 
در حد امکان، حافظ محیط زیست باشیم و تصرفات به حداقل 
برسد، به عنوان یک اصل در نظر گرفته می شود؛ یعنی تصرف 
ارتفاعات و چیزی که چشم انداز مــردم اســت، حتی الامکان 
باید حفظ شود، اما یکی از مواردی که موردنیاز است، هدایت 
تردد های شرقی غربی ای که از زیر حرم مطهر عبور می کنند به 
جمع کننده های پیرامونی است و نیازمندیم که ماشین هایی که 
هدفشان فقط عبور از شرق و غرب مشهد است و نمی خواهند به 
داخل شهر وارد شوند، بتوانند از کمربندی عبور کنند. بنابراین، 
این جمع کننده های ترافیک شهری برای عبور های شرقی و 

غربی اجتناب ناپذیر است.

اجرای زیرگذر راحت تر از احداث پل 
در مسیر کمربند جنوبی است

جاویدی- مدیر حریم و ارتفاعات جنوبی 
شهر مشهد  می گوید: اجرای کنارگذر 
75متری جنوب مشهد از لحاظ ترددی 
و حمل ونقل تاثیرگذار خواهد بود. در 
مجموعه شهری، کل جمعیتی که در 
و شهرک های جنوبی مشهد  حاشیه 
ساکن می شوند، مسیرشان بر همین مبنا شکل گرفته است و 
این لزوم اجرای کنارگذر را می رساند.محسن شریعتی در گفتگو 
با شهرآرا می افزاید: نهایتا برای بازنگری در بعضی مسیر هایی 
که محل تردد مردم و کوه نوردان است، در قسمتی از مجموعه 
این کنارگذر، معابری دیده شده است. انتهای هاشمیه یکی از 
آن هاست که به عنوان مسیر کوهستان تعریف شده است.وی 
درباره اجرای پل در بخشی های از ارتفاعات که کمربند جنوبی 
مسیر کوه نوردان را قطع کرده است، توضیح می دهد: با توجه 
به وضعیت توپوگرافی منطقه، اجــرای زیرگذر، هم راحت تر و 
هم شدنی تر است، چراکه مجبور نمی شویم هزینه های زیادی 
متحمل شویم. تردد کوه نوردان صرفا شمال به جنوب نیست. 
بالای ارتفاعات جنوبی مسیری داریم که مردم در آن به صورت 
غربی شرقی کوه پیمایی می کنند و این کنارگذر خیلی هم در 
این مسیر ها محدودیت ایجاد نمی کند.وی می افزاید: باید قبول 
کنیم که یک سری محدودیت هایی هم برای شهر و حمل ونقل به 
وجود می آید، در حالی که برای کوه نورد ها بالطبع مسیر هایی 
ــژه ای عبور کنند.شریعتی  خواهد بود و باید از مسیر های وی
می گوید: پل چیز خیلی جالبی نیست و موضوعی که مطرح 
است این است که اگر قرار باشد ســازه ای بالای کنارگذر اجرا 
شود، چشم انداز طبیعی شهر را به هم می زند، ولی مسیر هایی که 

عمدتا از خط القعر کوه ها می گذرند را حفظ کرده ایم. 

محیط زیست نقش خودش را ایفا  
و از کوه ها محافظت کرده است!

یست  ز محیط  یــرکــل  مــد ی-  ید و جا
خراسان رضــوی در پاسخ به ضرورت 
جلوگیری از آسیب های زیست محیطی 
به طبیعت ارتفاعات جنوبی مشهد، 
می گوید: کوه ها در ایجاد باد بسیار 
موثر ند و در شب ها بــاد از سمت کوه 
ــی وزد و اگر تبادل حرارتی  به سمت شهر و در روز بر عکس م
کوه ها نباشد، مشکلات زیست محیطی قطعا افزایش می یابد.
حمید صالحی در گفتگو با شهرآرا در خصوص نابودی خیلی از 
بخش های ارتفاعات جنوبی اظهار می کند: با ساختمان هایی که 
ماهیت فیزیکی کوه را تغییر می دهند یا معادنی که در حال تغییر 
ساختار فیزیکی کوه هستند، دیگر آن عملکردی که از کوه انتظار 
داریم اتفاق نمی افتد.وی در رابطه با احداث کمربند جنوبی در 
ارتفاعات مشهد نیز می گوید: محیط زیست یکی از اعضای 
تمام کارگروه های مربوط به این پروژه بوده است. تمام مسائل را 
در این کارگروه ها بیان کرده  است و پیگیری های لازم را دارد. در 
عین حال، ایجاد دسترسی از نوع جاده یا کمربندی برای تردد ها 
موردنیاز است و ما نمی توانیم بگوییم ایجاد نشود.وی می افزاید: 
محیط زیست نقش خودش را ایفا کرده و اقدامات بسیاری برای 
حفاظت از کوه ها انجام شده است. این موضوع که در حال حاضر، 
در ارتفاعات جنوب مشهد از تخریب ها جلوگیری می شود یا در 
شورای حفظ حقوق بیت المال، نسبت به آن  عکس العمل هایی 
جدی نشان داده می شود، قسمتی هم به دلیل پیگیری های 
محیط زیست بوده است.صالحی در رابطه با از بین رفتن مسیر 
صعود کوه نوردان نیز عنوان می کند: اینکه دسترسی قطع 
شده شاخص نیست. اهمیت بحث های مهم تری چون موضوع 

کوه خواری ها خیلی بیشتر است.
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